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زماني رئيس دولت هاي يازدهم و دوازدهم در 
مبارزات انتخاباتي خود وعده داد مسكن مهر 
را تكمي�ل مي كند و مس�كن ارزان براي مردم 
مي سازد، اما نه تنها مسكن مهر را تكميل نكرد 
كه طرح هاي جديد مسكن را هم روي كاغذ نگه 
داش�ت و موجب عقب ماندگي بخش مس�كن 
ش�د، اما دولت س�يزدهم در 33ماه خدمتش، 
ضمن تأمين زمين، ساخت 2  ميليون و600 هزار 
واحد مس�كن را كليد زد. از اين تعداد بيش از 
600 هزار واحد تحويل داده ش�ده كه ۱30 هزار 
واحد آن مس�كن مهر است. همچنين متوسط 
پيش�رفت ط�رح نهض�ت مل�ي مس�كن نيز 
30 درصد است اما دائماً پروژه تعريف مي شود. 

         
با شروع دولت يازدهم و بعد هم ادامه سياست هاي 
آن در دولت دوازدهم، وعده هاي س��اخت مسكن 
مهر و مسكن ارزان قيمت به فراموشي سپرده شد 
و روحاني نيز با يك چرخش 180درجه اي نسبت 
به صحبت هاي پيشين خود به صراحت اعلام كرد، 
اصولاً احداث فرودگاه، كشيدن خط آهن، ساخت 
مسكن يا احداث اتوبان به  عهده دولت نيست بلكه 
دولت موظف به بهبود ش��رايط س��رمايه گذاري 
و فضاي كس��ب وكار و ارتق��اي روابط كش��ور با 
دولت هاي خارجي اس��ت تا امكان��ات لازم براي 
س��رمايه گذاري بخش خصوص��ي را فراهم آورد. 
بعد از گذش��ت هشت س��ال، مردم مانده بودند و 
واحدهاي نيمه تمام و طرح هاي��ي كه بعداً معلوم 
ش��د فقط براي روي كاغذماندن مطرح شده اند. 
»مسكن اميد«، »مسكن اجتماعي« و »طرح اقدام 
ملي مسكن« از جمله اين طرح ها بودند كه هيچ 
وقت ش��كل اجرا به خود نگرفتند و حدود هشت 
س��ال دولتمردان خود را به صحب��ت درباره آنها 

مشغول كردند. 
به اين ترتيب دولت سيزدهم ميراثدار پروژه هاي 
نيمه تمام و طرح هاي روي كاغذ مانده مس��كني 
دولت گذشته ش��د. با تلاش هاي دولت مردمي، 
طرح نهضت ملي مس��كن در اين دولت اجرا شد. 
رشد توليد مس��كن از منفي 6/9درصد در ابتداي 

دولت س��يزدهم به 7/1درصد، به عن��وان يكي از 
مهم ترين دستاورد هاي اين دولت مطرح است كه 

متأسفانه برخي جناح ها آن را انكار مي كنند. 
روز گذشته كانديداي جبهه اصلاحات در مناظره 
تلويزيوني، س��اخت مس��كن در دولت مردمي را 
انكار و تأكيد كرد: »دولت شهيد رئيسي گفته بود 
يك ميليون مسكن مي سازم اما مجلس منابع آن 
را در نظر نگرفته بود. كل مجوزهاي داده شده براي 
ساخت مسكن در دولت ش��هيد رئيسي تغييري 

نداشته است.«
در همي��ن خص��وص مه��رداد بذرپ��اش، وزي��ر 
راه و شهرسازي در واكنش به اظهارات مطرح شده 
در مناظره هاي انتخاباتي درباره س��اخت مسكن 
گفت: تاكنون ساخت بيش از 2/6ميليون مسكن 

آغاز و حدود 560 هزار واحد تكميل شده است. 
وي تأكي��د كرد: آمار ارائه ش��ده از س��وی يكي از 
نامزد هاي انتخابات رياس��ت جمهوري، بخشي، 
فاقد كل نگري، ناقص و ظلم در حق رئيس جمهور 
شهيد است. به گفته بذرپاش، با اجراي برنامه هفتم 
توس��عه و عرضه 300 هزار هكت��ار زمين، جهش 
توليد مسكن مردمي در آس��تانه شروع 6 ميليون 

واحد قرار مي گيرد. 
    فردي كه مسكن مهر را يتيم كرد

الان مدعي شده است
هادي عباس��ي، مع��اون وزي��ر راه وشهر س��ازي 
در نشس��تي خب��ري درب��اره عملك��رد وزارت 
راه و شهرس��ازي در دولت س��يزدهم اظهار كرد: 
موضوعاتي ك��ه در مناظره اخير از س��وی يكي از 
كانديداه��اي رياس��ت جمهوري درباره س��اخت 
مسكن ارائه شد، ناقص، فاقد اطلاعات و به صورت 
بخشي بود. وي افزود: طرح نهضت ملي مسكن در 
دو بخش شهري و روستايي اجرا مي شود. چيزي 
كه از س��وی يك��ي از كانديداها ارائه ش��د به نظر 
مي رسد فقط بخش ش��هري بود. معاون مسكن و 
ساختمان وزير راه و شهرسازي تأكيد كرد: وقتي ما 
زمين را تخصيص مي دهيم، اولين گام آماده سازي 
است. متقاضيان مشخص می ش��وند و مردم پول 
واريز مي كنند. آماده س��ازي يك فرايند زمانبر و 

هزينه بر اس��ت. بايد كاربري ها، خدمات روبنايي، 
خيابان ها و بسياري مؤلفه هاي ديگر مشخص شود، 
در غير اين صورت پروانه صادر نمي ش��ود. اينكه 
پروانه را صرفاً ملاك ساخت مس��كن قراردهيم، 

يعني نگاه بخشي و ناقص داريم. 
    مسكن مردم را سياسي نبينيم

عباس��ي با بيان اينكه حدود ۴0مرحله بايد قبل 
از صدور پروانه طي ش��ود، گفت: همه اين كارها 
بايد انجام و پول شهرداري پرداخت شود تا پروانه 
س��اخت صادر كند. اينكه مسائل فني را با مسائل 
سياسي تلفيق كنيم، اشتباه است. الان در آستانه 
جهش توليد مس��كن هستيم. بر اس��اس برنامه 
هفتم بيش از 300 هزار هكتار از اراضي به منظور 
ساخت مسكن بايد ملحق ش��ود كه اگر از تراكم 
اس��تفاده نكنيم، قابليت س��اخت 6 ميليون واحد 

مسكوني را دارد. 
وي افزود: نبايد در گفت وگوهاي سياسي، مسكن 
مردم تحت تأثير قرار گيرد. هركس سر كار مي آيد، 
بايد مشكل مسكن مردم را حل كند. بعضي دولت ها 
در سال هاي گذشته ش��انه خالي كرده اند. فارغ از 
اينكه در دولت آينده چه كسي رئيس جمهور، چه 
كسي وزير يا معاون وزير مي ش��ود، بايد از سوی 
خبرن��گاران مطالبه مس��كن انجام ش��ود. پروژه 
2/6ميليون واحدي كه الان ش��روع ش��ده است، 
حداكثر بايد دو س��اله به اتمام برسد. وقتي مردم 
مشكل مسكن دارند و قانون تأكيد كرده است نياز 
آنها را تأمين كنيم، نمي توانيم از كنار آن بگذريم. 
در كشور خودمان مسئله اصلي تأمين مالي است 
كه سيستم بانكي اقتصاد كشور را زمينگير كرده 
اس��ت. اميدواريم هر كس رئيس جمهور مي شود 
تناسب اختيار و مس��ئوليت را در سيستم بانكي 

اعمال كند. 
    بيش از 600 ه�زار مس�كن تحويل داده 

شده است
معاون مسكن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي 
گفت: از 2/6 ميليون واحد نهضت ملي مسكن بيش 
از 600 هزار واحد تحويل داده شده كه 130 هزار 
واحد آن مسكن مهر است. متوسط پيشرفت طرح 

نهضت ملي مس��كن نيز 30 درصد است اما دائماً 
پروژه تعريف مي ش��ود. مثلًا يك دفعه 100 هزار 
واحد افزايش مي يابد كه ميانگين پيش��رفت كل 
پايي��ن مي آي��د، بنابراين ممكن اس��ت ميانگين 

همواره روي 30 درصد باقي بماند. 
وي با اش��اره به پ��روژه اقدام ملي مس��كن دولت 
قبل خاطرنش��ان كرد: طرح اقدام مل��ي با كمتر 
از 5 درصد پيش��رفت فيزيكي به م��ا تحويل داده 
ش��د. 130 هزار واحد مس��كن مهر نيز در دولت 
سيزدهم به بهره برداري رس��يد. مي گويند كار را 
كه كرد، آن كه تمام كرد. كارهاي رها شده را وقتي 
مي بينيم، شرايط سخت را متوجه مي شويم. اينها 
زحمت و ان��رژي مي برد. كار دولت ه��ا و كار نظام 
اس��ت. آنچه مي توان براي اين دولت فاكتور كرد، 

مسئوليت پذيربودن آن در حوزه مسكن است. 
عباس��ي اصل درب��اره اقدامات دولت س��يزدهم 
در بخش مس��كن اظهار كرد: ط��رح نهضت ملي 
مسكن، قانون ساماندهي اجاره، ماليات خانه هاي 
خالي و الزام به ثبت املاك و به صورت فعالانه در 
اين دولت انجام ش��د. اينكه گفته شود مسكن به 
ما ربطي ندارد، بس��يار خطرناك اس��ت و به ضرر 
مستأجران تمام مي شود. مسئله مسكن را بايد با 
جديت دنبال كرد. مي خواهيم داشبورد مديريتي 
ارائه كنيم كه تك تك پروژه ه��ا را در معرض ديد 

عموم قرار دهيم. 
وي درباره آخرين وضعيت پروژه مسكن مهر گفت: 
به تازگي آماري هم آقاي آخوندي منتشر كردند 
كه صرفاً در بحث انبوه سازي و اجاره 99ساله بود. 
نبايد به صورت بخش به بخش اطلاعات ارائه شود. 
كسي كه مس��كن مهر را يتيم كرد، الان خودش 
مدعي شده است. ما داريم تمام تلاش خود را براي 
تكميل اين طرح انجام مي دهيم. 130 هزار واحد 
تكميل شده و 120 هزار واحد باقي مانده است كه 
اميدواريم  درصد قابل توجهي از آنها تكميل شود. 
حدود 20 درصد هم درگير مس��ائل حقوقي است 
كه آن هم در حال پيگيري است. عباسي اصل يكي 
از معضلات ساخت مسكن را عدم تأمين منابع از 
سوی سيستم بانكي دانست و گفت: گلوگاه هايي در 
سيستم بانكي داريم كه بايد براي آن چاره انديشي 
شود. بانك ها تنها شركت هايي هستند كه اختيار 
خلق پول ملي دارند. بحث ما اين است كه بانك ها 
متناسب با اختيارات خود بايد مسئوليت بپذيرند. 
در حال حاضر عدم تناسب بين اختيار و مسئوليت 

را در بانك هاي خصوصي شاهديم. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي تأكيد كرد: هر كس 
رئيس جمهور مي ش��ود، بايد اقدامش اين باش��د 
كه بانك ها را ملزم به پرداخت تسهيلات كند. اگر 
بانك ها نمي خواهند به مس��كن وام بدهند بانك 
مركزي بايد به بخش مسكن خط اعتباري بدهد. 

    سقف افزايش نرخ اجاره بهای مسكن 
هادي عباسي اصل در پاسخ به سؤالي درباره ميزان 
تعيين س��قف اجاره بها مس��كن در تهران اظهار 
كرد: دفتر رياس��ت جمهوري به صورت رس��مي 
ج��دول افزايش س��قف اجاره بهای مس��كن را به 
مراكز 31اس��تان كش��ور ابلاغ كرده است. بر اين 
اس��اس حداكثر افزايش سقف اجاره بهای مسكن 
با 25/2درصد مربوط به شهر يزد و كمترين آن با 
22 درصد براي شهر زاهدان است. در شهر تهران 

نيز سقف افزايش نرخ اجاره بها 25 درصد است. 
معاون مسكن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي 
همچني��ن از مصوبه ش��وراي عالي مس��كن در 
خصوص تعيين اقساط5ميليون و900 هزار توماني 
وام 800 ميليون توماني نهضت ملي مسكن در دو 

سال ابتداي بازپرداخت خبر داد.

 كارشناس انرژي 
در گفت وگو با »جوان« عنوان كرد

»توزيع عادلانه بنزين با توزيع بنزين به نفر« 
كليد حل ناترازي و بحران هاي آينده

ي�ك كارش�ناس ان�رژي معتق�د اس�ت: بنزين ب�ه عن�وان يك 
س�رمايه مل�ي و بيت الم�ال باي�د ب�ه  ط�ور عادلان�ه در مي�ان 
هم�ه اف�راد جامع�ه توزيع ش�ود. در ح�ال حاض�ر، اي�ن توزيع 
ناعادلانه اس�ت؛ برخي اف�راد كه تواناي�ي خريد خ�ودرو ندارند، 
از ياران�ه بنزي�ن بهره من�د نمي ش�وند، در حالي كه اف�رادي كه 
چندين خودرو دارند، س�هم چندبراب�ری از ياران�ه بنزين دارند. 

         
س��جاد اعياني، كارش��ناس انرژي در گفت وگو با »ج��وان« مي گويد: 
توزيع عادلانه بنزين مي تواند به عنوان كليد حل ناترازي و بحران هاي 
آينده مطرح شود. با تغيير نظام يارانه دهي از تخصيص به خودروها به 
تخصيص به افراد، مي ت��وان به توزيع منصفانه تري دس��ت يافت. اين 
رويكرد به همه اف��راد جامعه امكان بهره مندي از س��هم عادلانه اي از 
يارانه بنزين را مي دهد. با اين تغيير، مصرف بنزين نيز بهينه تر خواهد 
شد، زيرا افراد به دليل داشتن امكان فروش يا انتقال سهم خود، انگيزه 
بيشتري براي صرفه جويي خواهند داش��ت. اين امر نه تنها به كاهش 
مصرف و حفاظت از منابع ملي منجر مي شود، بلكه مي تواند به كاهش 
وابس��تگي به واردات و بهبود وضعيت اقتصادي كشور كمك كند و در 

نتيجه بحران هاي ناشي از ناترازي بنزين را در آينده كاهش دهد. 
اين كارش��ناس انرژي خاطرنش��ان مي كند: اين اقدام باعث مي شود 
مشكل بنزين به صورت پايدار و براي هميشه حل شود. با تغيير نظام 
يارانه دهي و توزيع بنزي��ن به افراد به جاي خودروه��ا، نياز به افزايش 
دوره اي قيمت بنزين كه معمولاً باعث بروز مشكلات امنيتي و اجتماعي 
مي ش��ود، از بين خواهد رفت. مردم به جاي نگراني از افزايش ناگهاني 
قيمت، قادر خواهند بود با مديريت مصرف خود و فروش س��هم مازاد 
بنزين، از اين سيستم بهره مند ش��وند. به اين ترتيب، تورم و تغييرات 
قيمت بنزين تأثير كمتري بر قدرت خريد و يارانه دريافتي مردم خواهد 
داشت، زيرا ميزان يارانه دريافتي به قيمت جهاني بنزين بستگي خواهد 
داشت. وي ادامه مي دهد: علاوه بر اين، مسئله قاچاق بنزين نيز براي 
هميشه حل خواهد شد. با وجود كارگزاري هاي مجاز كه بنزين مازاد 
مردم را خريداري و ص��ادر مي كنند، انگيزه قاچاق به ش��دت كاهش 
مي يابد. اين كارگزاري ها به عنوان واسطه هايي قانوني عمل مي كنند 
كه نه تنها به صادرات بنزين كمك مي كنند بلكه مي توانند به افزايش 
درآمد ارزي كشور نيز كمك كنند، در نتيجه سيستم جديد نه تنها به 
عدالت توزيعي و بهينه سازي مصرف بنزين كمك مي كند، بلكه مسائل 
امنيتي، اقتص��ادي و اجتماعي مرتبط با ناترازي بنزي��ن را نيز به طور 

مؤثري مديريت مي كند. 
در همين رابطه و پيرامون اهميت حل مشكل ناترازي بنزين در كشور 
با حسنعلي اخلاقي اميري، نماينده مردم مش��هد و كلات در مجلس 

دوازدهم نيز به گفت وگو پرداختيم. 
اخلاقي با اش��اره به افزايش مصرف داخلي بنزين خاطرنشان مي كند: 
مسئله ناترازي بنزين يكي از مشكلات جدي اقتصادي در كشور ماست. 
تا چند سال پيش، ايران يكي از صادركنندگان بنزين بود، اما اكنون به 
واردكننده اين محصول استراتژيك تبديل شده است. اين تغيير وضعيت 
ناشي از افزايش مصرف داخلي و عدم توجه كافي به روند افزايشي ميزان 
مصرف بنزين بوده است، بنابراين نياز به يافتن راهكارهاي مؤثر براي 

حل مشكل ناترازي بنزين به وضوح احساس مي شود. 
نماين��ده مجلس دوازدهم ش��وراي اس��لامي اظهار داش��ت: يكي از 
راهكارهاي مطرح شده براي حل اين مش��كل، اعطاي يارانه بنزين به 
افراد به جاي خودروهاس��ت. اين روش به عدالت نزديك تر است، زيرا 
بنزين به عنوان يك س��رمايه ملي و بيت المال بايد به  طور عادلانه در 
ميان همه افراد جامعه توزيع شود. در حال حاضر، اين توزيع ناعادلانه 
اس��ت؛ برخي افراد كه توانايي خريد خ��ودرو ندارن��د از يارانه بنزين 
بهره مند نمي شوند، در حالي كه افرادي كه چندين خودرو دارند، سهم 

چندبرابری از يارانه بنزين دارند. 
وي ادامه مي دهد: تغيير نظام يارانه ده��ي به نحوي كه بنزين به جاي 
خودرو به افراد تعلق بگيرد، مي تواند به توزيع عادلانه تر اين سرمايه ملي 
كمك كند. افرادي كه امكان استفاده از خودرو ندارند يا ترجيح مي دهند 
از وس��ايل حمل ونقل عمومي يا دوچرخه استفاده كنند، از اين طريق 
مي توانند سهم خود را دريافت كنند و در صورت عدم نياز به بنزين، آن 
را به ديگران انتقال دهند يا در بازار به فروش برس��انند. اين مكانيسم 
علاوه بر ايجاد عدالت، مي تواند انگيزه اي براي صرفه جويي در مصرف 

بنزين و بهره برداري بهينه از منابع ملي ايجاد كند. 
اخلاقي در پاي��ان افزود: به طور كلي، اعطاي ياران��ه بنزين به افراد به 
جاي خودروها نه تنها مي تواند به بهبود توزي��ع عادلانه بنزين منجر 
ش��ود، بلكه مي تواند به كاهش مصرف و صرفه جويي در منابع كمك 
كند. اين رويكرد باعث مي شود افراد بيشتر در مصرف خود دقت كنند 
و از مزاياي صرفه جويي بهره مند ش��وند كه اين موض��وع مي تواند به 

توسعه اقتصادي و حفظ منابع ملي كمك كند. 
........................................................................................................................

نماينده مجلس در گفت وگو با »جوان«:
 پايه و اساس توليد مسكن چه روستايي 
و  چه شهري به دست مردم انجام مي شود

نماينده مجلس ش�وراي اس�امي ب�ا بي�ان اينكه پايه و اس�اس 
توليد مس�كن چه روستايي و  چه ش�هري به دس�ت مردم انجام 
مي ش�ود، گفت: بعض�ي بانك ها خصوص�اً بانك ه�اي خصوصي 
تكليف ش�ان را در بحث ارائه تس�هيات براي س�اخت مس�كن 
انجام نداده اند و بايد بيايند و به توليد مس�كن كمك كنند. دولت 
چهاردهم بايد در زمينه س�اخت مسكن چه در مسكن روستايي، 
چه در مس�كن ش�هري به وس�يله مردم، اي�ن كار را ادامه دهد. 

         
احمد دنيامالي، نماينده مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با »جوان« 
در مورد اجرايي شدن قانون جهش مسكن و در اختيار قراردادن زمين و 
تسهيلات به مردم براي ساخت مسكن گفت: بر اساس قانون قرار شده 
است دولت سالي يك ميليون مسكن توليد كند و قطعاً بدون مشاركت 
مردم امكانپذير نيست. الان هم پيش بيني هايي كه انجام شده براي اين 

است كه ظرفيت مردم براي انجام امور مهم مورد استفاده قرار گيرد. 
وي اظهار كرد: چيزي حدود 2هزارو600قرارداد مسكوني زمين تأمين 
و مراحل ساخت شروع و كارهاي خوبي انجام شده است كه اميدواريم 
در آينده خصوصاً در ش��هرداري ها ش��رايطي به  وجود بيايد كه خود 
شهرداري ها از ظرفيت قانوني استفاده كنند تا مشاركت مردم را بيشتر 
داشته باشيم. دنيامالي بيان كرد: اساساً پايه و اساس توليد مسكن چه 
روستايي و  چه شهري به دس��ت مردم انجام مي شود. بر اساس قانون، 
بانك ها مكلف ش��دند 20درصد تس��هيلات براي س��اخت مسكن به 
حوزه هاي مختلف اختصاص دهند ك��ه ما در اين بخش ضعف داريم و 

بانك ها به تكاليف شان عمل نمي كنند. 
وي تأكيد كرد: پيگير هستيم كه اتفاقات خوبي در اين بخش بيفتد و 
بانك ها بيشتر مشاركت كنند. طبيعتاً توليد مسكن به دست خود مردم 
مي تواند انجام ش��ود و بحثي كه ما و دولت شهيد رئيسي داشتيم، اين 
بود كه خود شخص ايشان در شوراي عالي مسكن پيگير بودند و بانك ها 
مي آمدند گزارش مي دادند و همين باعث ش��د در چند ماه گذش��ته 
اقدامات خوبي انجام ش��ود. دنيامالي خاطر نشان كرد: بعضي بانك ها 
خصوصاً بانك هاي خصوصي تكليف شان را انجام نداده اند و بايد بيايند 

و به توليد مسكن كمك كنند.

 »تجهيز و به روزرساني بيمارستان ها« 
 ميراث ماندگار شهيد رئيسي

به پشتوانه منابع مالياتي
يكي از مسائل مهم در دوران شهيد رئيسي، تجهيز و به روزرساني 
بيمارستان ها بود. بسياري از بيمارستان ها بخش هايي داشتند كه 
تكميل نش�ده بودند يا نياز به تجهيزات و زيرس�اخت هاي جديد 
داش�تند. در اين دوران، به جاي تمركز بر كلنگ زني هاي نمايشي 
و ايجاد پروژه ه�اي جديد، تمركز بر تكمي�ل پروژه هاي نيمه تمام 
و تجهيز بيمارس�تان ها و مراك�ز درماني قبلي ب�ود. اين اقدامات 
باعث ارتقاي كيفيت خدمات بهداش�تي و درماني در كشور شد. 

         
در ط��ول تاريخ هر كش��ور، دولت ها و رهب��ران تأثي��رات متفاوتي بر 
بخش هاي مختلف جامعه مي گذارند. دوران ش��هيد رئيس��ي يكي از 
دوره هاي برجسته در تاريخ معاصر ايران بود كه به دليل توجه ويژه به 

حوزه بهداشت و درمان شناخته مي شود. 
اين دوره با تلاش هاي بي وقفه و سياست هاي مؤثر، به بهبود چشمگير 
وضعيت سلامت و رفاه عمومي انجاميد. يكي از مهم ترين اين اقدامات 
در اين دوران، رايگان شدن درمان كودكان زير هفت سال بود كه تأثير 

قابل توجهي بر سلامت و رفاه اين قشر از جامعه داشت. 
اين دستاوردها با استفاده از منابع مالياتي به دست آمد كه به ساخت و 
تجهيز بيمارستان ها و مراكز بهداشتي، توسعه تجهيزات آزمايشگاهي 
و ارتقاي درمانگاه ها و بيمارس��تان ها اختصاص يافت. ش��هيد رئيسي 
توانست با استفاده از روش هاي نوين مالياتي، گام هاي بلندي در جهت 
افزايش درآمدهاي مالياتي بردارد. اين اقدامات باعث شد براي نخستين 
بار، درآمدهاي مالياتي از درآمدهاي نفتي پيشي بگيرد و كشور به يك 
منبع درآمد پايدار دست يابد. استفاده از اين درآمدها در جهت توسعه 
زيرساخت هاي اساسي كشور، از جمله ساخت كريدور شمال به جنوب 
و توسعه خطوط راه آهن، از جمله موفقيت هاي دوران مديريتي ايشان 
بود. اين رويكرد نه تنها به تأمين منابع مالي پايدار براي كشور كمك، 

بلكه پايه هاي توسعه اقتصادي و اجتماعي را نيز مستحكم تر كرد. 
    »ماليات« منبعي پايدار براي توسعه بهداشت و درمان 

در دوران شهيد رئيسي
احسان عظيمي راد، نماينده مردم مش��هد و كلات در مجلس شوراي 
اس��لامي در گفت وگو با »جوان« با اش��اره به اقدامات ش��هيد رئيسي 
خاطرنشان كرد: توسعه حوزه بهداشت و درمان در زمان شهيد رئيسي با 
ساخت و تكميل بيمارستان هاي متعدد همراه بود. پروژه هاي نيمه تمامي 
كه سال ها به بهره برداري نرسيده بودند، نظير بيمارستان امام خميني 
شهريار كه پس از 3۴سال به بهره برداري رسيد، به سرانجام رسيدند. در 
دولت سيزدهم چهار بيمارستان مجهز اطفال افتتاح شد كه در تاريخ 
كشور بي س��ابقه بود، همچنين س��اخت درمانگاه هاي محلي و تأمين 
تجهيزات مورد نياز آنها نيز بخشي از اين توسعه بود كه نشان دهنده توجه 

ويژه به نيازهاي بهداشتي مناطق مختلف كشور بود. 
نماينده مجلس دوازدهم شوراي اسلامي اظهار داشت: يكي از مسائل 
مهم در دوران شهيد رئيسي، تجهيز و به روزرساني بيمارستان ها بود. 
بسياري از بيمارستان ها بخش هايي داش��تند كه تكميل نشده بودند 
يا نياز به تجهيزات و زيرس��اخت هاي جديد داش��تند. در اين دوران، 
به جاي تمركز بر كلنگ زني هاي نمايش��ي و ايجاد پروژه هاي جديد، 
تمركز بر تكميل پروژه هاي نيمه تمام و تجهيز بيمارس��تان ها و مراكز 
درماني قبلي بود. اين اقدامات باعث ارتقاي كيفيت خدمات بهداشتي و 
درماني در كشور شد. وي ادامه مي دهد: تأمين مالي اين پروژه ها عمدتاً 
از طريق ماليات انجام ش��د. ماليات به عنوان يك منبع درآمد پايدار و 
پاك، نقش اساسي در توسعه كشور ايفا مي كند. استفاده از روش هاي 
علمي براي ماليات س��تاني، جلوگيري از فرار مالياتي و عدالت در اخذ 
ماليات از صنايع بزرگ و دانه درشت ها، مي تواند به توسعه كشور كمك 
كند. شهيد رئيس��ي اين مس��ير را آغاز كرد و لازم است در دولت هاي 
بعدي نيز ادامه يابد. استفاده از سامانه مؤديان، تقاطع گيري و بررسي 
تراكنش هاي الكترونيك از جمله روش هاي نويني هستند كه در اين 
زمينه مؤثر خواهند بود. عظيمي راد در پايان افزود: در مجموع، دوران 
شهيد رئيس��ي با اقدامات مثبت و مؤثر در حوزه بهداشت و درمان، به 
ويژه به كمك درآمدهاي مالياتي، بهبود قابل توجهي در خدمات درماني 
و بهداشتي كش��ور به ارمغان آورد. اين اقدامات نشان دهنده اهميت و 
تأثيرگذاري ماليات به عنوان يك منبع درآمدي در توسعه ملي بود و 

مسير پيشرفت در اين حوزه را هموارتر كرد. 
    چگونه دولت آينده مي تواند راه شهيد رئيسي را 

در مقابله با فرار مالياتي ادامه دهد
علي اصغر نخعي راد، نماينده مردم مش��هد و كلات در مجلس شوراي 
اسلامي نيز در گفت وگو با »جوان« با اش��اره به اقدامات شهيد رئيسي 
در حوزه اصلاح نظام مالياتي و رويكرد عدالت محور دولت سيزدهم در 
حوزه تغيير مسير ماليات ستاني خاطر نشان كرد: فرار مالياتي يكي از 
بزرگ ترين چالش هايي است كه كش��ور ما با آن مواجه است. در دوره 
شهيد رئيسي، اقدامات مؤثري براي مقابله با اين پديده انجام شد و تا حد 
زيادي توانستيم جلوي آن را بگيريم، اما بايد توجه داشت كه اقدامات 
شهيد رئيس��ي تنها مقدمه اي براي مسير طولاني تر بود كه هنوز پيش 
روي ماست و دولت هاي آينده بايد با جديت بيشتري اين مسير را ادامه 
دهند. براي مقابله با فرار مالياتي، نياز به شناسايي دقيق تر افرادي كه 
به اين امر مبادرت مي ورزند، داريم. نماينده مجلس دوازدهم ش��وراي 
اسلامي با اشاره به شناسايي مؤديان جديد مالياتي با استفاده از سامانه 
مؤديان، تقاطع گيري اطلاعات و بررسي تراكنش هاي الكترونيك اظهار 
داشت: يكي از مهم ترين حوزه هايي كه نياز به توجه دارد، بازار ثانويه و 
بازار پنهان است. بسياري از افرادي كه در اين بازارها فعاليت مي كنند، 
از پرداخت ماليات فرار مي كنند. شناسايي اين افراد و اخذ ماليات از آنها 
مي تواند گام بزرگي در جهت عدالت مالياتي باشد. با استفاده از روش هاي 
نوين علمي، مي توان به اين اهداف دست يافت. در دوران شهيد رئيسي، 
استفاده از سامانه مؤديان، تقاطع گيري اطلاعات و بررسي تراكنش هاي 
الكترونيك، به شناسايي مؤديان جديد كمك شاياني كرد. اين روش ها 

بايد به طور مستمر و با دقت بيشتري ادامه يابد. 
وي در رابطه با تحقق عدالت مالياتي در دولت ش��هيد رئيسي با اتكا بر 
نظام جامع اطلاعاتي تكميل شده ادامه مي دهد: هدف از اخذ ماليات بايد 
تأمين هزينه هاي كشور از سوی تمامي افراد جامعه باشد. ماليات بايد به 
عدالت گرفته شود تا همه افراد سهمي در تأمين هزينه هاي كشور داشته 
باشند. شناسايي و مقابله با افرادي كه از پرداخت ماليات فرار مي كنند، 
از اهميت بالايي برخوردار اس��ت. هنگامي كه توزيع ماليات بين همه 
افراد جامعه به صورت عادلانه انجام شود، ديگر نيازي به گرفتن ماليات 
سنگين از برخي افراد نخواهد بود. اين به اين معني است كه همه افراد 
جامعه در پرداخت ماليات س��هيم خواهند بود و بار مالياتي به صورت 
عادلانه بين آنها توزيع خواهد شد. نماينده مجلس دوازدهم خاطرنشان 
مي كند: علاوه بر اي��ن، ماليات بايد در جهت كاهش رش��د نقدينگي و 
تأمين هزينه هاي ضروري كشور مانند توسعه زيرساخت ها استفاده شود. 
شهيد رئيسي نشان داد با مديريت صحيح و استفاده از روش هاي علمي 
مي توان به اين اهداف دست يافت. دولت هاي آينده بايد با بهره گيري از 
تجربيات موفق دوران شهيد رئيسي و به كارگيري روش هاي نوين، به 
شناسايي و مقابله با فرار مالياتي ادامه دهند. نخعي راد در پايان افزود: 
به اين ترتيب، مي توانيم نه تنها عدالت مالياتي را در كشور برقرار، بلكه 
با تأمين هزينه هاي كش��ور از طريق ماليات، از رشد نقدينگي بي رويه 
جلوگيري و به توسعه پايدار كشور كمك كنيم. هدف نهايي بايد ايجاد 
سيستمي باش��د كه در آن همه افراد جامعه به پرداخت ماليات متعهد 

باشند و اين بار به طور عادلانه بين همه توزيع شود.

فرشيد اردلان  |    ايسنا

واكنش وزارت راه وشهر سازي به آمار ستاد يكی از نامزدها

2/6ميليون مسكن در حال ساخت است
 معاون وزير راه وشهر سازي: پروژه 2/6ميليون واحدي كه الان شروع شده حداكثر بايد دو ساله به اتمام برسد

وقتي مردم مشكل مسكن دارند و قانون تأكيد كرده نياز آنها را تأمين كنيم، نمي توانيم از كنار آن بگذريم

 ۵۸۰  هزار تهراني 
مشمول پاداش خوش مصرفي برق شدند
مديرعامل شركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ با اعام 
لزوم ت�داوم و افزاي�ش همراه�ي همه جانبه ش�هروندان 
تهراني در مديريت مصرف برق طي هفته آتي، از تخصيص 
پ�اداش خوش مصرف�ي ب�ه ح�دود نيم�ي از مش�تركان 
برق خانگي ش�هر ته�ران از ابت�داي خردادم�اه خبر داد. 
به گزارش ايسنا، كامبيز ناظريان با قدرداني از همكاري مشتركان 
برق ش��هر تهران در اجراي برنامه ه��اي مديريت مصرف كه به 
مديريت مؤثر مصرف برق در س��اعات اوج بار منجر شده است، 
گفت: از مجم��وع يك ميليون و200 هزار قب��ض برق صادره در 
بخش خانگي شهر تهران از ابتداي خردادماه، حدود 580 هزار 
قبض، مشمول پاداش خوش مصرفي بوده است، به اين معني كه 
در حدود نيمي از مشتركان بخش خانگي كه در اين فاصله قبض 
برق براي آنان صادر شده اس��ت، در صورت مراجعه به نرم افزار 
من مي توانند روي قبض برق خود، شاهد تخصيص پاداش  برق 
باشند. وي ادامه داد: در عين حال از آنجا كه الگوهاي هواشناسي 
براي هفته پيش رو، افزايش دم��اي هوا را پيش بيني مي كنند، 
انتظار مي رود مي��زان مصرف برق در پايتخت ب��ه ميزان قالب 
ملاحظه اي افزايش يابد و اين مسئله، حفظ پايداري شبكه برق 

به ويژه در ساعات اوج بار را با چالش مواجه خواهد كرد. 
ناظريان خاطرنشان كرد: تمامي ظرفيت هاي فني به منظور توزيع 
مناسب انرژي در تهران به كارگرفته شده است اما طي هفته آتي 
نياز است همه مشتركان برق به ويژه در بخش هاي اداري و خانگي، 
حداكثر همكاري را در مديريت مصرف برق به عمل آورند تا شاهد 
بروز هيچ گونه اختلالي در تأمين برق مورد نياز هموطنان نباشيم. 

مديرعامل برق پايتخت همچنين با بيان اينكه تاكنون 160مشترك 
اداري شهر تهران به دليل عدم همكاري با اين شركت، مشمول قطع 
برق شده اند، يادآوري كرد: همه ادارات مطابق مصوبه هيئت وزيران 
موظف به كاهش 30 درصدي مصرف برق در ساعات اداري و كاهش 
60 درصدي مصرف در ساعات غير اداري هستند و طي هفته آينده 
با توجه به افزايش دماي هوا، اين شركت نظارت خود را بر عملكرد 
ادارات پايتخت، افزايش خواه��د داد. ناظريان تصريح كرد: حدود 
15 درصد از مصرف برق پايتخت متعلق به بخش اداري اس��ت و 
همكاري اين دسته از مشتركان به منظور گذر از ايام پيك بار الزامي 

و اجتناب ناپذير است. 
    

 ۱۷  ميليون مشترك كم مصرف گاز
پاداش صرفه جويي مي گيرند 

وزير نفت گف�ت: ما 2۵ ميليون مش�ترك گاز داريم، در اين 
محاسباتي كه انجام شد و بر اساس آيين نامه دولت و تكليف 
قانوني ۱۷ ميليون از مشتركان ما پاداش صرفه جويي مي گيرند 
كه معادل 3 هزارو۸00ميليارد تومان محاس�به شده است. 
به گزارش فارس، جواد اوجي در پايان جلس��ه هيئت دولت با 
حضور در جم��ع خبرنگاران عنوان كرد: ما بح��ث ناترازي گاز 
و افزايش شدت مصرف انرژي را داش��تيم و داريم. وزارت نفت 
دو اقدام اساس��ي در دولت س��يزدهم انجام داد؛ يكي افزايش 
توليد بود كه براي كاه��ش رفع ناترازي افزاي��ش توليد گاز و 
فرآورده هاي نفتي را داش��تيم و يكي هم بحث بهينه س��ازي و 
مديريت مصرف سوخت بود كه خوشبختانه در اين دولت سال 

گذشته مصوب شد. 
وي افزود: من امروز خبر خيلي خوبي ب��رای ملت ايران دارم؛ 

ما 25 ميليون مشترك گاز داريم، در اين محاسباتي كه انجام 
ش��د و بر اس��اس آيين نامه دولت و تكليف قانوني 17 ميليون 
از مش��تركان ما پ��اداش صرفه جوي��ي مي گيرند ك��ه معادل 
3 هزارو800ميلياردتومان محاسبه شده است. وزير نفت يادآور 
شد: حدود 60 درصد مشتركان گاز كه س��ال1۴02 مديريت 
كردند و مصرف گازش��ان را كاهش دادند، نسبت به سال قبل 
شناس��ايي ش��دند و از ديروز ش��روع به پرداخت كرديم يا به 
حساب شان پرداخت مي شود يا كالا به آنها داده مي شود يا اينكه 

در صورتحساب ماه بعدشان بستانكار مي شوند. 
    

 مصوبه مالياتي دولت 
براي تكميل پروژه هاي نيمه تمام

با مصوبه جديد دولت، مؤديان مالياتي بخش هاي مختلف 
مي توانند انتخاب كنند بخش�ي از ماليات پرداختي ش�ان 
ص�رف تكميل كدام پ�روژه نيمه تمام استان ش�ان ش�ود. 
به گزارش تس��نيم، سيداحس��ان خاندوزي، وزي��ر اقتصاد در 
حاشيه جلس��ه هيئت دولت در جمع خبرنگاران بيان كرد: در 
هفته جاري هيئت دولت اصلاحيه قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل۴۴ را كه بعد از 16س��ال نيازمن��د اصلاح جدي در 
موضوع شركتداري دستگاه ها بود، اصلاح و برخي فرايندهاي 

خصوصي سازي و اهليت مراحل خريداران را مصوب كرد. 
وي افزود: هيئت دول��ت با نش��انداركردن برخي وصولي هاي 
مالياتي كش��ور به نف��ع پروژه هاي نيمه تمام همان اس��تان ها 
موافقت كرد و مؤديان مالياتي بخش ه��اي مختلف مي توانند 
انتخاب كنند بخش��ي از ماليات پرداختي شان صرف تكميل 

كدام پروژه نيمه تمام استان شان شود.

گزیده اخبار


